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Beszámoló az MTA Pedagógiai Bizottsága Didaktikai 
Albizottságának 6. üléséről 

Az 1995. december 8-án megtartott ülésen részt vett: Bárdos Jenő, Bús Imre, Dombi Alice, Falus Iván, 
Hajdú Erzsébet, Kotschy Andrásné, Lappints Árpád, Lénárd Gábor, Lukács István, Orosz Sándor, Petriné 
Feyér Judit, Szabó Antal, Szente István, Szivák Judit, Vámos Ágnes, Vidákovich Tibor. 

Az ülés első témája: A vizsgarendszer - az érettségi vizsga. 
Vámos Ágnes ismertette az új kétszintű érettségi vizsga koncepcióját, a vitára bocsátott A, B és C variá-

ciókat. Az albizottsági tagok heves vitában mondták el a véleményüket a tervezetről. Az idő rövidsége miatt 
csak az egységes, külső érettségiről és a kétszintűségről fogalmazódtak meg helyeslő és ellenvélemények, 
problémafelvetések. Az egységes külső érettségi vizsgát mindenki támogatta. A technikai megoldással kap-
csolatban azonban felmerült néhány kétely. Az Albizottság nem foglalt állást. Az elhangzottakról készült 
összefoglalót eljuttatta a teljes tagságnak, a tagság írásban kiegészítheti, állást foglalhat. Ezeket összegezve 
kerül a Művelődési és Közoktatási Minisztériumba az albizottsági tagok véleménye. 

Az ülés második témájára igen rövid idő maradt. így Órösz Sándor: Az általános iskolás tanulók tudása 
című érdekes izgalmas előadásának második felét az 1996. február 2-i ülésre halasztotta a testület. 

Petriné Feyér Judit 

Beszámoló a MTA Pedagógiai Bizottsága 1995. évi tevékenységéről 

Az MTA Pedagógiai Bizottsága 1995. évi tevékenysége során is arra törekedett, hogy - folyamatosan részt 
véve a Magyar Tudományos Akadémia életében - közösen kialakított állásfoglalásaival képviselje a neve-
léstudományt, a felsőoktatást, ellássa a neveléstudományok professzionális érdekeinek védelmét, illetve en-
nek megfelelően befolyásolja a felső- és a közoktatásra irányuló törvényhozási munkát. 

Az év során tartott bizottsági üléseken aktuális felsőoktatás- és közoktatáspolitikai kérdések megvi-
tatására került sor. 

Január 27-én a pedagógusképzés helyzetével és fejlesztésének lehetséges koncepcióival foglalkoztak a 
bizottság tagjai. Szó esett egy a tanárképzést koordináló intézmény felállításának lehetséges előnyeiről, az 
egységes tanárképzés bevezetésével felmerülő gondokról, a pedagógia és a pedagógusképés viszonyáról, a 
nyelvtanárképzés aktuális helyzetéről, a tanárképzés tartalmi és intézményes fejlesztéséről. 

1995. március 24-i ülésen a Nemzeti Alaptantervről folyt a vita. Báthory Zoltán a bizottság elnöke be-
vezetőjében elmondta: (1) Pozitívum a pedagógustársadalom többségének NAT iránti várakozásteljes maga-
tartását. Kérdőívek, felmérések, vidéki fórumok tanúsítják ezt a felfokozott várakozást. (2) A tartalmi mo-
dernizációra, taneszközök kidolgozására és bevezetésére továbbképzések szervezésére külföldi hitelek áll-
nak rendelkezésre. (3) A középiskolai expanzió kérdését illetően nincs ok az aggodalomra. A szakoktatás 
helyzete viszont „kaotikus". Totális iskolarendszert érintő átalakulásról - a sajtóban felröppenő hírekkel el-
lentétben - nincsen szó. A tartalmi fejlesztést a NAT segítségével lehetséges. Egy év elteltével továbbfej-
lesztett stratégiát szeretnének kimunkálni. Fontos kérdés az intézmények alkalmassá tétele a NAT imple-
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mentációjára. Jelentős feladatok állnak az Országos Közoktatási Intézet Értékelési Központja és a Szegedi 
Alközpont előtt. Az egykori veszprémi TOK svájci finanszírozással továbbképző központtá alakulhatna át. 
(4) A pedagógusképzés helyzetét illetően a Tanárképző Intézet létrehozása jó megoldásnak tűnik. A peda-
gógusképzést illetően a „tanítók és középiskolai tanárok térnyerését" ellensúlyozandó az általános iskolai 
tanárok kompetenciájába kell utalni az 5-10. évfolyamot, míg a középiskolai tanárok hatásköre az 5-12. 
évfolyamra terjedne ki. (5) Az oktatásfinanszírozás jelenlegi rendszere nem racionális. (6) A Közoktatási 
Törvény módosítása csak kompromisszumok révén válhat lehetségessé. A regionális fejlesztést alapítványok 
létesítésével lehetne megkönnyíteni. 

Az elhangzott hozzászólások alapján a bizottság véleménye a következőképpen alakult: (1) A 4 vagy 6 
esztendős alapképzés alternatívájának kérdésében a bizottság határozottan a 4 éves változat ellen foglal ál-
lást. (2) Szükségesnek tartja a tanárképzés tartalmi és szerkezeti reformját. (3) A 12 esztendős általános 
képzés megvalósítása ma még nem tűnik megalapozott realitásnak. (4) Megoldandó feladatként definiálja 
általában a minoritások ügyét. 

Szeptember 15-én annak az anyagnak a megvitatására került sor, amelyet a Pedagógiai Bizottság az 
MTA 1996. évi országgyűlési beszámolója részeként nyújt majd be. A bizottság véleményét tükröző jelen-
tés első fogalmazványát L tllér Endre készítette el. A végső formába öntött anyag - a vita eredményeként -
tartalmazni fogja a következőket: (1) 5 - 6 oldalas „üzenetet" a pedagógia helyzetéről 1989 és 1994 között. 
(2) az előteijesztett tanulmány bővített és korrigált változatát, (3) mellékletként nevelésüggyel, pedagógiával 
kapcsolatos adatokat és különböző kiadványokat. 

A november 25-i ülés fő témája ismét a pedagógusképzés volt. Vastagh Zoltánnak, a Pedagógusképző 
Albizottság elnöke vitaindító téziseinek előterjesztése után a következő főbb problémakörök merültek fel: 
(1) A tanárképzés helyzete nehéz, az ezen a területen dolgozó oktatók terhelése 6-8-szorosa a más területen 
oktató pedagógus-pszichológus kollégáknak. (2) Többet kellene foglalkozni a műszaki- és agrártanárképzés 
problémáival. (3) Szükség van a a pedagógusokra, mint foglalkozási csoportra vonatkozó kutatások 
fejlesztéslére. (4) Szükséges a tanári képesítés követelményeinek kormányrendelet szintjén történő 
szabályozása. A képzés színvonalának emelése állandó feladatat, ezen belül is különös gondot kell fordítani 
a gyakorlati képzésre. Az egymásra épülő, ú.n. „konkurrens" képzés hatékonyabb az elszigetelt, egy éves 
„konszekutív" képzésnél. (5) Kormányrendelet intézkedett a tanítóképzés 4 évre történő emeléséről, de az 
egységes 5 éves tanárképzés kereteinek és tartalmainak kimunkálása még várat magára. (6) Az egyszakos 
képzés nem váltotta be a hozzá fűzött reményeket. (7) Korszerűsítené a képzést a kreditrendszer al-
kalmazása. (8) Megfontolandó lenne egyfajta „Tanárminősítő Vizsga" ismételt bevezetése. (9) Jó lenne - a 
jelenlegi gyakorlattal szemben - a kutatók szempontjait is megjeleníteni a tanárképzéssel kapcsolatos dön-
tésekben. (10) Szükségesnek látszik egy magasszintű bizotság felállítása, amely a tanárkézpés fejlesztését 
koordinálja. 

A Pedagógiai Bizottság Pedagógusképző Albizottsága összefoglalta és továbbította a vita során 
fölmerült gondolatokat a Művelődési Minisztérium illetékesének. 

PukánszJcy Béla 
a Pedagógiai Bizottság titkára 
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